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سبحانینیا در گفتوگو با خانه ملت مطرح کرد؛  

حضور اصلاح طلبان و اعتدالیون در مجلس دهم به عملکرد دولت یازدهم بستگی دارد.

عضو هیأت رئیسه مجلس، خاطرات بسیاری از چندین دوره عضویت در مجلس شورای اسلامی و
فعالیت های سیاسی نظیر حضور در حزب جمهوری اسلامی دارد . او امروز معتقد است حضور اصلاح

طلبان و اعتدالیون در مجلس دهم به عملکرد دولت یازدهم بستگی دارد.

      

حسین سبحانینیا یکی از نمایندگان پرکار و خوشروی مجلس است، در میان خبرنگاران پارلمانی شایع
است که وقتی میخواهند یکی از نمایندگان رسانهای و در عین حال خوش برخورد پارلمان را مثال

بزنند، از حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسین سبحانی نیا یاد می کنند.

نمایندهای که با 61 سال سن، تجربه طولانی در مجلس و حوزه های مختلف دارد و تاکنون در شش
دوره مجلس حضور فعالی داشته است، گفتوگوی تفضیلی ما با وی در دفترش در بخش هیأت رئیسه
مجلس انجام شد، اتاقی نسبتا معمولی با فضایی آرام که مشرف به ساختمان مشروطه مجلس است ،

اتاقی که همواره محل تردد نمایندگان و مسئولان بوده و هست.

حسین سبحانینیا در روز بیستم خرداد 1333 در شهرستان نیشابور در خانواده ای مذهبی و متدین متولد
شد.وی هماکنون دارای پنج فرزند ذکور است که سه فرزندش ازدواج کردهاند و دو فرزند بعدی نیز به

گفته خودش در لیست انتظار قرار دارند.

وی پس از تحصیلات مقدماتی در مدرسه علمیه گلشن عازم حوزه علمیه مشهد مقدس گردید و ضمن
بهره مندی از محضر اساتید عالیقدر حوزه، سطوح عالی را با درجه ممتاز در مدرسه مرحوم آیت ا...

العظمی میلانی به پایان رسانید.

همزمان با تحصیلات علوم انسانی به فراگیری علوم کلاسیک در دانشگاه تهران (1353) پرداخت. پس از
اخذ مدرک لیسانس علوم سیاسی و فوق لیسانس روابط بین الملل از دانشکده حقوق و علوم سیاسی
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دانشگاه تهران، در مقطع دکتری به تحصیل مشغول گردید.

سبحانینیا در کسوت نمایندگی در دوره های دوم، سوم، چهارم، هفتم، هشتم و نهم مجلس شورای
اسلامی به عنوان نماینده مردم شهیدپرور و شریف شهرستان های نیشابور و فیروزه مشغول به فعالیت

بوده و دارای تجارب بسیاری از آغزین روزهای انقلاب اسلامی تاکنون است.

در ابتدا توضیحی درباره سوابق  و فعالیت خودتان پیش و پس از آغاز انقلاب اسلامی بفرمایید؟

من پس از گذراندن تحصیلات در دانشگاه، با ارتباطی که با علما و شخصیتهای مؤثر آن زمان مانند
حضرت آیتالله خامنهای به عنوان یکی از اساتید من در شهر مشهد، شهید بهشتی و شهید باهنر داشتم،
وارد فعالیتهای سیاسی شدم و در آن زمان با توصیههای دوستان و بزرگان به حزب جمهوری اسلامی

پیوستم.

فکر کنم تنها چند روز از تشکیل حزب جمهوری اسلامی میگذشت که من به همراه شهید بهشتی به
ساختمان حزب رفتیم و پس از آن با توجه به رشته تحصیلیم زیر نظر رهبر معظم انقلاب در بخش

تبلیغات حزب مسئولیتی را تا سال 1359 برعهده گرفتم.

در همان سالها به پیشنهاد دکتر بهشتی پس از طی مراحل اداری و قانونی، به وزارت خارجه رفتم و
سپس بعد از دوره اول مجلس شورای اسلامی، با پیشنهاد اعضای حزب جمهوری اسلامی در منطقه

نیشابور برای حضور در مجلس دوم ثبت نام کردم و با حمایت مردم به پارلمان راه یافتم.

شما اشارهای به همراهی حضرت آیتالله خامنهای رهبر معظم انقلاب در قبل و بعد از 22 بهمن سال
57 داشتید، لطفا توضیحی در این رابطه بفرمایید؟

رهبر معظم انقلاب یکی از شخصیتها و چهرههای شاخص و انقلابی استان خراسان بود، در آن زمان
معظم له برخی دروس مانند کتاب وسایل الجدید آیتالله مشکینی را تدریس میکردند و من در حلقه

درس ایشان حضور داشتم.بنابر این آشنایی من با ایشان در مشهد بود و پس از انقلاب هم حضرت
آیتالله خامنهای بر اساس ضرورت زمان به تهران سفر کردند و ما هم بعد از مدتی به تهران آمدیم و

بعد از سفر به تهران نیز من در حزب جمهوری اسلامی همراه ایشان بودم.

در چند سال اخیر هم من به صورت متداول در کلاسهای درس رهبر معظم انقلاب در روزهای یکشنبه،
دوشنبه و سه شنبه شرکت کرده و توفیق حضور در محضر ایشان را دارم.

با توجه به اینکه شما یکی از اعضای فعال حزب جمهوری اسلامی بودید؛ چه تصویری از حادثه تروریستی
7 تیر در ذهن شما مانده است؟

آن روز را به وضوح به یاد دارم .در روز حادثه من در نشست حزب جمهوری حاضر بودم، دقایقی قبل از
انفجار مرحوم مهندس هاشم رهبری من را صدا کرد و به بیرون جلسه رفتم، در آن دقایق من مشغول
صحبت و بحث با برخی از اعضای حزب بودم و در همان منوال ضمن صحبت با افراد چند متر از محل

نشست دور شدیم، پس از چند دقیقه صدای مهیبی آمد و تنها چیزی که دیده می شد گرد و خاک بود که
در اثر این حادثه بسیاری از اعضای حزب به شهادت رسیدند.پس از وقوع حادثه من سریعا به سمت

سالن رفتم و متاسفانه شاهد صحنه هایی بودم که زبان از بیان آن قاصر است . شدت انفجار به حدی
بود که بدن بسیاری از شهدا نظیر شهید اژه ای تکه تکه شده بود.

انتخابات مجلس چهارم شاهد رد صلاحیت جمعی از نیروهای خط امامی بود، حال با توجه به اینکه شما
در مجلس سه و چهارم حضور داشتید، فضای سیاسی آن موقع را چگونه ارزیابی میکنید؟
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به نظر من در مجالس اول و دوم اشخاص و افراد وزین و برجستهای حضور داشت، اما در مجالس
بعدی به تدریج میزان حضور اینگونه شخصیتها کم شد و این افراد جای خود را به دیگران دادند.

از طرف دیگر شورای نگهبان بر اساس وظایف خود اقدام به تأیید صلاحیت نامزدهای انتخابات کرد و این
به آن معنا نبود که بخواهند نامزدهای یک جریان خاص را رد صلاحیت کنند.

شرایط شما و فضای سیاسی کشور در انتخابات مجلس ششم چگونه بود؟

من مانند ادوار گذشته، برای حضور در مجلس ششم در انتخابات مجلس ثبت نام کردم، اما در آن زمان
فضای اصلاح طلبی فضای غالب بود و موجی در این رابطه در کشور ایجاد شد، از این رو بخشی از

کاندیداهای اصولگرا از جمله من موفق به راهیابی به مجلس ششم نشدیم.

بنابر این پس از عدم توفیق در راهیابی به مجلس ششم، از سوی وزارت خارجه تا سال 1379 بهعنوان
سفیر ایران در کشور مراکش انتخاب شدم.

با توجه به حضور شما در چندین دوره مجلس شورای اسلامی، نظرتان را درباره بهترین رئیس مجلس
بفرمایید؟

البته هر یک از رؤسای مجلس ویژگیهای منحصر به فرد خودشان را داشتند، اما من در دوران ریاست
آیتالله هاشمی، کروبی، ناطق نوری و حداد عادل در مجلس حضور داشتم، اما به نظر من در کل دکتر
لاریجانی شایستگیهای بسیاری در بحث مدیریتی و شناخت مسائل دارند و وی از بهترین رؤسای مجلس

کشورمان است.

با توجه به صف بندیهای صورت گرفته در شرایط کنونی از سوی جریان و احزاب سیاسی، شما وضعیت
و چینش مجلس دهم را چگونه ارزیابی میکنید؟

قطعا این موضوع در شرایط کنونی مشخص نیست و ارزیابی آن نیازمند زمان است، اما به نظر من
حضور اصلاح طلبان واعتدالیون در مجلس دهم به عملکرد دولت یازدهم بستگی دارد.از طرف دیگر

تجربه بارها نشان داده که مجلس از مجموعه جریانهای سیاسی و فکری تشکیل میشود./
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